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Folketingets Sundhedsudvalg har den 14. februar 2011 stillet følgende 
spørgsmål nr. 437 (Alm. del) til indenrigs- og sundhedsministeren, som her-
med besvares. Spørgsmålet er stillet efter ønske fra Karl H. Bornhøft (SF).

Spørgsmål nr. 437:
’’Ministeren bedes redegøre for, hvad grunden er til, at det ikke længere er til-
ladt, at en ikke-uddannet person, der fra en læge har fået udstedt en erklæring 
om, at vedkommende har kendskab til måling af blodsukker kan bistå ved 
blodsukkermålinger. Ministeren bedes oplyse om denne indskrænkning skyl-
des at der har været mennesker, der er kommet til skade, i bekræftende fald 
ønskes oplyst omfanget af skader ved denne ordning.”

Svar:

Til brug for besvarelsen af spørgsmålet, har jeg indhentet en udtalelse fra 
Sundhedsstyrelsen, hvortil jeg kan henholde mig:

”Sundhedsstyrelsen kan om blodsukkermåling oplyse, at ethvert indgreb, der
medfører gennembrud af hud eller væv, eller indgreb med indførsel af appara-
tur i de naturlige legemsåbninger, der foretages i diagnostisk eller terapeutisk
øjemed, betragtes som et operativt indgreb.

Det vil sige, at det er forbeholdt læger at foretage blodprøver, også når det
foregår ved en priktest, til måling af kolesterol og blodsukker.

Reglerne på området er fastlagt i lovbekendtgørelse nr. 1350 af 17. december
2008 om autorisation af sundhedspersoner og om sundhedsfaglig virksomhed
(autorisationsloven). Heraf fremgår det, at en person, der ikke har autorisation
som læge, blandt andet ikke må foretage operative indgreb, herunder foretage 
blodprøver.

Når det gælder autoriserede sundhedspersoners benyttelse af medhjælp (de-
legation af forbeholdt sundhedsfaglig virksomhed) er reglen, at en sundheds-
person, der er autoriseret i henhold til autorisationsloven kan delegere alle 
former for forbeholdt sundhedsfagligt virksomhed. Det vil sige, at en læge kan 
delegere til en medhjælp at udføre blodprøvetagning, herunder ved priktest, til 
for eksempel måling af kolesterol og blodsukker.

Det fremgår af bekendtgørelse nr. 1219 af 11. december 2009 om autorisere-
de sundhedspersoners benyttelse af medhjælp og den tilhørende vejledning
om benyttelse af medhjælp (nr. 115 af 11. december 2009), hvilket ansvar en
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læge har, når vedkommende benytter medhjælp. Det er i den forbindelse læ-
gens ansvar at instruere sin medhjælp i at udføre den delegerede opgave og
at føre tilsyn med medhjælpen.

Det fremgår af lovgivningen, at i det omfang en delegeret opgave er forbundet
med mange former for risiko, er der krav om et mere indgående tilsyn. Det 
fremhæves blandt andet, at der ikke må være tvivl om, at det endelige ansvar 
ligger hos lægen, hvis den uddelegerede opgave er uvant for den person, der 
får den delegeret, eller hvis denne person ikke via sin uddannelse er oplært i 
at udføre opgaven.”

Jeg kan supplerende oplyse, at bestemmelsen om lægernes forbeholdte virk-
somhedsområde fremgår af autorisationslovens § 74, stk. 2, og at bestemmel-
serne om lægens benyttelse af medhjælp under lægeligt tilsyn fremgår af au-
torisationslovens §§ 17 og 18.

Med venlig hilsen

Bertel Haarder  /   Jane Vinther Brøndum


